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I. Информационная карта программы

1. Полное наименование программы: «North English» - «О Севере 
     на английском».

2. Автор программы: Юрьева Мария Иннокентьевна, учитель английского языка.

3. Учреждение, заявившее программу: МОУ СОШ с.Ербогачён.

4. Адрес учреждения: 666610 Иркутская область, Катангский район, 
     с. Ербогачён, ул. Ленина, 5.
5.  Цель программы: «Привитие любви к родному краю через 

    формирование лингвистической культуры».
     6.  Образовательная область, в которой реализуется программа: 
     Английский язык.
II. Пояснительная записка

        В наше время, когда общество становится открытым и  активно развиваются международные связи, у значительной части населения возникает практический интерес к овладению иностранным языком, в первую очередь английским.

             Возросшая самостоятельность отдельных регионов страны, использование регионального компонента, на уроках иностранного языка приобретает всё большую актуальность. Если ученик обладает обширными знаниями об истории, традициях своего региона, ему легче научиться представлять родную культуру на иностранном языке.
        Всё большее признание приобретают идеи многоязычия, вариативного и непрерывного образования и возникающие с этим формы обучения языку в новых условиях. Всё это обуславливает необходимость создания учебных пособий, которые обеспечили бы эффективное обучение иностранному языку.

        Настоящая программа представляет курс «О Севере на английском» 

(10 класс), предназначенный для изучения английского языка на базе краеведческого материала и учебного пособия Главацкого Н.С. (2002, 2007) «География и социокультурные особенности Катангского района». В качестве основы предусматривается базовый уровень владения английским языком, приобретённый в 5-9 классах.

        Интенсивная методика наиболее близко подходит к решению стоящих перед школой проблем и может предложить жизнеспособную и гибкую систему обучения, адекватную современным потребностям общества на уровне средней школы. Курс основывается на принципах интенсивного обучения, содержащиеся в трудах зарубежных и отечественных авторов (Г. Лозанов, 

Г.А. Китайгородская  и др.). Это принципы личностно-ориентированного общения, коллективного взаимодействия, полуфункциональности упражнений, а также принципы устного опережения и избыточности учебного материала. 
         В программе широко используются основные психолого-педагогичесие положения интенсивной методики (по Г. Лозанову, А. Леотьеву и И. Зимней), в частности:

· активизация резервных, психических процессов личности обучаемого, посредством создания комфортного психологического климата в группе, а также через воздействие на эмоциональную сферу личности наряду с интеллектуальной;

· глобальное использование всех средств воздействия на психику учащегося при подборе, организации и подаче учебного материала;

· двух плановый подход к обучению;

· учёт знания сферы бессознательного наряду с сознательным усвоением языка и организации с этой целью сенсорно богатой среды, активизирующей процессы восприятия, мышления, памяти; 

· учёт мотивации в обучении иностранным языкам;

· принцип плотности общения.

III. Цели и задачи курса
Учебное пособие рассчитано на 2 часа в неделю. Весь материал

объединён в 8 циклов (Units), каждый из которых имеет своё название. На прохождение каждого цикла отводится от 8 до 9 уроков.

               Основными целями курса являются:
1  Использование краеведческого материала для обучения устным формам общения на базе 1000 лексических единиц с выходом на диалогические и монологические высказывания;

2 На основе краеведческого материала обучение чтению текстов публицистического и научно-популярного характера с целью извлечения информации на уровне как частичного, так и полного понимания текста;

3 Обучение письменной речи (в практически необходимых пределах).

           Главной целью в 10 классе в содержательном плане является сообщение учащимся знаний о  культуре, истории родного края, его географическом положении, его влиянии на образ жизни и менталитет (мировосприятие) народа, т.д. Содержание материала подаётся как на тематическом уровне, так и на проблемном уровне.

           Все циклы имеют единую структуру, что облегчает учителю и учащимся работу с учебником. В конце каждого цикла дан раздел «Preparation for testing», который содержит материал для контроля, самоконтроля, взаимоконтроля по различным аспектам иноязычной культуры.

            Даётся не только аутентичный (подлинный) материал по всем видам речевой деятельности, но и в достаточно полном объёме представлены упражнения, необходимые для его усвоения. Упражнения расположены в последовательности, способствующей успешному усвоению материала.

Содержание решаемых в курсе задач можно объединить в несколько групп:
  I . Познавательная:

1.       В материал включены самые разнообразные сведения о Катанге: географическое положение, его влияние на образ жизни и формирование некоторых черт национального характера, вклад в мировую культуру, т.д. Сравнивания зарубежных сверстников и себя, чужую страну и свою, свой край, учащиеся выделяют общее и специфическое, что способствует объединению, сближению, развитию взаимного понимания, доброго отношения. Сравнение способствует формированию у школьников собственного мнения, активной жизненной позиции, стимулирует стремление постоянно углублять объём знаний. Таким образом, познавательный аспект способствует созданию мотивации.

2. Другой задачей учебного аспекта является не только получение знаний, но и систематизация, обобщение и дальнейшее закрепление материала.

Чтение. В области чтения ставится задача совершенствования трёх видов чтения: чтение с пониманием основного содержания текста (reading for the main idea), чтение с полным пониманием текста (reading for detail), чтение с выборочным извлечением нужной или интересующей информации (reading for special information).

Учащиеся продолжают учиться читать различные типы текстов:

художественные, научно-популярные, публицистические (газетные, журнальные статьи), функциональные (карты, таблицы, планы, т.д.).

Продолжается работа над обеими формами чтения: вслух и про себя.

Через чтение вслух совершенствуется техника чтения и произносительная сторона речи, с другой стороны, коммуникативная функция: учащиеся ставятся в ситуации, когда они должны прочитать известный им текст другим, чтобы ознакомить с неизвестным содержанием или найти предложение из текста для аргументации своей точки зрения.

        Продолжается работа по совершенствованию и развитию умений как на уровне значения, так и на уровне смысла.

        В плане формирования грамматических навыков чтения ставится задача увеличить количество легко распознаваемых грамматических явлений.

· Аудирование.     На данном году обучения ведётся работа над:

а) аудированием с полным пониманием воспринимаемого на слух текста (listening for detail);

б)аудирование с пониманием основной информации (listening for the main idea);

в)аудирование с целью извлечения нужной или интересующей информации (listening for specific information).

· Говорение. Задача состоит в совершенствовании умений говорить

как в диалогической, так и в монологической форме, при этом систематизируя и повторяя лексические и грамматические средства. 

                        В плане совершенствования диалогической формы речи ведётся работа над всеми видами диалога, определёнными «Госстандартом». 

                        Перед учащимися ставится цель научиться решать коммуникативные задачи, необходимые для ведения следующих диалогов:

1. Диалог-расспрос:

· Запрашивать и сообщать фактическую информацию (что?  кто? куда? когда? с кем? т.д.), переходя с позиции спрашивающего на позицию отвечающего;

· Целенаправленного расспрашивать, т.е. «брать интервью»;

2. Диалог-побуждение к действию:

· Обратиться с просьбой и выразить готовность, отказ её выполнить;

· Дать совет и принять/ не принять его;

· Пригласить к действию/ взаимодействию и согласиться/ 

     не согласиться принять в нём участие;

· Сделать предложение и выразить согласие/ несогласие с ним.

3. Диалог-обмен мнениями:

· Умение выразить точку зрения и согласиться/ не согласиться с ней;

· Умение высказать одобрение/ неодобрение;

· Умение выразить сомнение;

· Умение выразить эмоциональную оценку (радость, огорчение, желание, нежелание).

Монологическая  речь.    1. Уметь высказывать целостно как в смысловом, так и в структурном отношении;

2 Уметь последовательно излагать мысли, факты, суждения, связанные в смысловом отношении и соотнесённые с задачей высказывания;

3 Уметь высказываться продуктивно: чем меньше заученного, тем больше продуктивность через комбинирование и трансформацию материала для речевых нужд, содержательность;

4 Уметь говорить самостоятельно, выбирая стратегию высказывания, составляя программу, высказывания без опоры;

5 Уметь говорить экспромтом, без специальной подготовки;

6 Уметь говорить в нормальном темпе.

      Грамматические навыки говорения формируются на основе грамматического материала предыдущих классов, так и на основе новых грамматических явлений.

           Лексические навыки говорения формируются как на базе усвоенного раннее, так и нового.

Письмо: продолжается работа над развитием следующих умений:

· Делать выписки из прочитанного (от отдельных слов и выражений до развёрнутых цитат);

· Составлять краткие аннотации прочитанного текста;

· Письменно заполнить все данные, формуляр (имя, фамилию, пол, возраст, гражданство, адрес);

· Написать текст для совместного проекта.

2. Развивающийся аспект.

Решая речемыслительные задачи, учащиеся должны пользоваться

приёмами продуктивной, творческой деятельности (высказывать предположения, устанавливать логические связи, т.д.).

             Развивающее обучение достигается за счёт личностной вовлечённости учащегося в учебную деятельность. Эмоционально-ценностное отношение учеников к себе в процессе овладения ИК включает развитие чувства национальной самобытности, способствует лучшему осознанию особенностей родной культуры. Развивающее обучение протекает более успешно, когда учащиеся вовлечены в творческую деятельность. С этой целью предусмотрены задания, связанные с разработкой проектов, что развивает воображение, фантазию, творческое мышление, самостоятельность и т.д.

 3. Воспитательный аспект.

       Согласно концепции коммуникативного обучения, воспитание должно

пронизывать весь процесс обучения. Воспитывает всё и содержание текстов, и как они напечатаны и т.д.

               Главная задача: воспитание положительного, уважительного отношения к родному краю, более глубокое осознание своей родной культуры. 

               Вопросы, связанные с нравственным воспитанием, находят своё отражение в заданиях, требующих от учащихся личностной оценки фактов и событий, о которых идёт речь в учебном материале.

Тематическое планирование включает:

Unit 1. Как чудесна наша Катанга! (9 уроков).

Unit 2. Знаете ли вы, что…? (9 уроков).

Unit 3. Вы хотите знать? (9 уроков).

Unit 4. Не хотели бы вы узнать о …? (9 уроков).

Unit 5. Интересно посетить музей В.Я.Шишкова, Школьный музей. (9 уроков).

Unit 6. Система социального обеспечения. (8 уроков).
Unit 7. Чем и кем мы гордимся. (8 уроков). 
Unit 8. Территория проживания и миграции. (8 уроков).
M A P

of  “NORTH  ENGLISH”
(10 класс)

Unit 1. How wonderful our Katanga is !

                                                    (region)

	Topics,problems, situations
	Intercultural

Awareness
	Speaking
	Writing
	Reading
	Listening
	Project

	1.How does geography influence the life of the region, district, village.

2.What is special about the geographical position of Katanga?

3.How does geography influence the life of the people?

4.How does geography influence the character of the people of different villages and countries?

5.What place would you like to live in why?

6.What are the advantages of living here?

7.What do you know about the history of Katanga?

8.The formation of administrative borders.

9.The geological structure. 
	The outback; the Emblem, some geographical peculiarities;
	I.About the influence of geography on the people’s lives, people’s character; the place you’d like to live in.

II.Functions Describing a landscape, the geographical position of Katanga; people’s lifestyles, giving reasons; asking for information (format, in format, neutral); agreeing; disagreeing; comparing.

III.Grammar structures. 

New: Indirect questions, cause and effect relations. For revision: Indirect Speech, Articles with geographical names; reported questions.

IV.LE.New:15. 
	I.About the geographical position of Katanga.

II.Writing Skills. Taking notes, Creative writing: an advertisement about your native place.
	I.About the geographical position of Katanga; villages’names; global warming (the climate);

II.Reading and Thinking skills. Reading for the main idea, reading for specific information; reading for detail; interpreting a map, pictures; symbols, note taking, extracting cultural information.

III.Grammar reading structures Would+infinitive.

IV.LE:30.
	I.About the geographical position of Katanga; short conversations of tourists.

II.Listening skills; listening for specific information; listening for detail, listening for the main idea.


	I.The influence of geography on the people and their life-styles.

II.Home sweet home.


Unit 2. Do you know that…?

	Topics,problems, situations
	Intercultural

Awareness
	Speaking
	Writing
	Reading
	Listening
	Project

	1.Katanga was formed in that way?

2.Different minerals were found on the territory?

3.There are many building moterials on its territory?

4.The climate and temperature are not so mild?

5.Waters of Katanga.

6.The taiga changes?

7.The nature of Katanga?

8.The peculiarities of the land.

9.Natural complexes.
	The discovery and formation of the district, the influence of the climate, the frosty period, up and down waters, eternal (вечная) frozen land.
	I.About the history of Katanga foundation, the wealth of the district; the difference between the North and the South of Katanga; interesting facts connected with the nature, complexes.

II.Functions Expressing admiration, surprise, asking if someone knows about something; saying what you know about something.

III.Crammar structures the modal verbs+should.

IV.LE.New: 25.
	I.About Interesting facts connected with the pointed topics.

II.Writing skills. Taking notes.
	I.About the history of Katanga formation, the facts on the topics, articles from the newspaper “Pravda Severa”.

II.Reading and Thinking skills. Reading for special information, learing to translate, using a dictionary.

III.Grammar Reading Structures.

IV.LE: 20. 
	I.About the history of Katanga formation, suprising facts.

II.Listening and thinking skills listening for the main idea.
	What is your idea of a perfect district?


Unit 3. Do you want to know ?
	Topics 
	Intercultural

Awareness
	Speaking
	Writing
	Reading
	Listening
	Project

	1.Animals’world.

2.Natural Resource Potential.

3.The population of Katanga.

4.Hunting and fishing are the main occupations(занятия).
5.Children of Katanga.

6.The national cast.

7.Labour resauces.

8.Demographical trends, ecological problems.

9.Mineral districts, industry, aqriculture, transport.
	Different popularities of animals;

Ecological problems,

different

peoples;

their occupations, 

the development of Katanga.
	I. About your wish to choose a subculture; unwillingness to do something and reasons not to do something.

II.Functions giving opinion; comparing; asking for information saying you approve; saying you don’t approve, asking if someone approves; saying you are unwilling to do something; giving reasons.

III.Grammar structures for revision; infinitive in the function of adverbal modifier of purpose; degrees of comparison of adjectives; auxiliary verbs; suffixes of nouns; adjectives; 

New: cojunction as and preposition like.

IV.LE; New:23. 
	I.About characteristic features of different sides; attitude to these sides.

II.Writing and thinking skills presenting for personal opinion; 

note taking.


	I.The materials on these topics.

II.Reading and thinking skills anticipating; predicting; reading for specific information; for the main idea; for detail; quessing the meaming of the words through different types of relations between the word and the context; summarizing; understanding the sequence of events.

III.Grammar reading structures 

for revision: Elliptic constructions;

word formation: suffixes, ship, etc.

IV.L.E: 

New: 30. 
	I.Opinions about all sides of living in Katanga, attitudes towards them.

II.Listening and thinking skills listening for specific information for the main idea; inferring (выводить, заключать) main ideas.
	1.Evolution (развитие) of Katanga.

2.A subculture I’d like to create. 


Unit 4. Would you like to earn about…?   
	Topics
	Intercultural

Awareness
	Speaking
	Writing
	Reading
	Listening
	Project

	1.Wak.Shishkov’s travel on the Nizhnaya Tunguska River.

2.His visit to Pogvolochnoye (in his book).

3.His visit to different villages and countries.

4.Shishkov’s meetings with people.

5.His description of the Ugryum-Reka.

6.His description of nature in his book “Ugryum-Reka”.

7.The life of Evenks in his book.

8.The main characters of his book.

9.The description of Sinilga in the book.-fiction-выдум.призрач. characters.
	“Угрюм-река” by V.Shishkov, poems by Katanga poets, articles from the newspaper “Pravda Severa”.
	I.About the description of Shishkov’s travel on the river, the main characters;

II.Functions Expressing opinions; expressing (dis) likes; expressing necessity; complaining; responding (отвечая на) to the complaints.

III.Grammar structures for revision: Modals can, must, should; reported statements in present and past 

New: the right to+V/N;

V+object+(to) infinitive (complex object).

IV.L.E.

New: 22.
	I.About villages and countries on the way of Shishkov’s travel; family life and rules.

II.Writing skills; Taking notes; writing a letter about the district.
	I.About life of families, household, evenks; problems; in the book, articles in the newspapers and magazines.

II.Reading and thinking skills reading for specific information, for the main idea, for detail anticipating; quessing the meaning of the words by definitiong and context; interpreting charts and pictures; using a dictionary.

III.Grammar Reading Skills 

For revision: Numerals.

IV.L.E.

New: 21.
	I.Opinions about the life in the district; different things, (dis) agreements with other people’s words; poems.

II.Listening and thinking skills;

Listening for specific information; 

the main idea. 
	Could you life the way, described in the book?

Reasons.


Unit 5. It’s interesting to visit the Shishkov’s Museum, school museum.  
	Topics
	Intercultural

Awareness
	Speaking
	Writing
	Reading
	Listening
	Project

	1.The foundation.

2.The description.

3.The halls.

4.Shiskov’s hall: his travel in stories of inhabitants.

5.Shishkov’s travel in photos.

6.Ethnography hall.

7.Household hall.

8.Great Patriotic War hall, the contribution of Katanga in the Victory.

9.V.Shugaev’s sayings (and other famous people) about the museum, its materials, Katanga. 
	Inhabitants; ethnography;

Katanga Veterans;
	Advantages of different halls; 

Tourists’ visits, their sayings, the founder of the museum; excursions, exhibitions.  
	I.About the travelon the river, advantages disadvantages of it.

II.Writing skills Guided compositions; taking notes; making a report; writing captions.
	I.The book “Ugryum-Reka” by V.Shishkov; articles from the newspapers “Pravda Severa”; museum materials of the halls.

II.Reading and thinking skills, 

Reading for specific information; anticipating;

distinguishing facts from opinions; making generalizations; extracting cultural information; comparing facts and ideas; using dictionary; interpreting pictures and captions.

III.L.E.

New: 23.
	Guided exhibitions, excursions;

For full information;

Taking notes.
	Welcome to the museums.


Unit 6. Is the system of Social welfare Fair ?   
	Topics, problems
	Intercultural

Awareness
	Speaking
	Writing
	Reading
	Listening
	Project

	1.What benefits do people receive in Katanga?

2.how is financial help distributed?

3.How did elderly people live in the times of the collective farms?

4.How do elderly people live?

5.How should elderly people be treadted?

6.Do you have anything to complain about?

7.What problems worry you?

8.What do you think about your life?
	Welfare District; Social Security;

Social benefits; the problem of jobless.
	I.Advantages and disadvantages of different services; grandparents life circumstances and problems; good/bad points of our Welfare district.

II.Functions Comparing ideas; 

giving reasons; expressing 

(dis) agreement; asking for information; expressing.

III.Grammar Structures for revision: relative clause;

New: Emphatic Sentences, exclamatory sentences.

IV.L.E. 
New: 17.
	I.About received benefits in our place;

II.Writing skills

Guided compositions;

taking notes;

making a report. 
	I.Articles from the newspapers.

II.Reading and thinking skills Translating, distinguishing facts from opinions; making generalizations; comparing facts and ideas; using dictionary;

Drawing conclusions;

III. L.E.

New: 28.
	I.About benefits paid to different categories; the article from the district newspaper.

II.Listening and thinking skills Listening for specific information, for detail.
	An ideal 

Welfare

System.


Unit 7. What and who are we proud of ?   
	Topics
	Intercultural

Awareness
	Speaking
	Writing
	Reading
	Listening
	Project

	1.The White Nights.

2.The school-leavers.

3.The famous people of Katanga:

a)writers, film-poets;

makers;photographers;

b)scientists;

c)the Hero of the Soviet Union;

d)artists;

e)actresses;

f)the Member of the Government Parlamen.

4.Our holidays, exhibitions, people handicrafts.
	Film makers; the creator of the first photo club; famous people.
	I.About the famous school-leavers: the actress, writers, artists; etc.

II.Functions Saying you know something; giving reasons; expressing likes/dislikes; avaluating; (dis) agreeing; saying you are (un) willing to do something; giving arguments; refusing; discussing.

III.Grammar structures. For revision: v-ing, form; simple past; past, present Perfect, simple past Passive; present Perfect Passive; sth/sb is said to be; can;

IV. L.E.

New: 47. 
	Writing a story.
	I.Interesting facts about White Nights; school-leavers; famous people; articles.

II.Reading and thinking skills.

Reading for special information, for detail; reviewing; guessing meaning by context; word building, analogy; learning to translate; extracting cultural information; applying background knowledge.

III.Grammar Reading Structures for revision: Past Perfect Active. New: Past Perfect Passive.

IV.L.E. New. 
	Excursions to school, Shishkov’s museums. Exhibitions, opinions, impressions.
	Making a report.


Unit 8. The territory of living and migration ?   
	Topics,

problems
	Intercultural

Awareness
	Speaking
	Writing
	Reading
	Listening
	Project

	1.Evenks people.

2.The foundation of the territory.

3.Hypothesis (гипотезы) about the origin of Evenks.

4.The spiritual (духовная) culture.

5.The family life.

6.Proverbs and sayings.

7.Fairy tales.

8.Their jobs (or handicrafts), (ремёсла).
	About the hypothesis, steretypes, native places, extracting cultural information about the Evenks. 
	I.About the Evenks, about their origin, their spiritual culture; the family life; theire handicrafts.

II.Functions Describing the foundation, the lifestyles in forests with the family; asking for information (formal, informal, newtral); comparing; expressing admiration, surprise; interviewing;

III.Grammar structures, Tensesin Active and passive voices. 
	I.About the cultural wealth of the Evenks.

II.Writing skills.

Taking notes, writing a composition.
	I.About the foundation of the territory, migration, the culture, famous people.

II.Reading and thinking skills; reading for full information, interpreting all sides; note taking.

III.Grammar Reading Structures in Active and Passive Voices.

IV. L.E. 20.
	I.About the living and migration; famous families, people.

II.Listing skills. Listening for specific information; for detail; for the main idea.
	1.Welcome to Katanga.

2.The real life of the Evenks.

3.Would you like to live in the family?


Система обучения, формирования, совершенствования лингвистической культуры, в конечном итоге, культуры выпускника прослеживается в данной схеме:
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Prepation  for  testing.

Unit 1.

1. Listening comprehension. После первого и второго прослушивания отвечают на вопросы.

2. Reading comprehension. Wrong/right statements.

3. Grammar. Формат теста – completion. (стр-ра would+inf.).

4. Speaking. Формат теста – questions.

5. Cultural awareness. Формат теста – multiple choice.

Unit 2.

1. Listening comprehension. Формат: right/wrong state 

     ments.

2. Reading comprehension. (с извлечением конкретной информации). Формат задания: short answer. 
3. Speaking. Формат: multiple choice.

4.Grammar. Формат: multiple choice.

5.Cultural awareness. Формат: multiple choice.

Unit 3.

       Projects.

Unit 4. 

1.Listening comprehension. Формат задания – short answer.

2. Reading comprehension. (сообщим охватом содержание). Формат задания: summary close. 

3. Speaking. Формат задания: oral report, discussion.

4.Grammar. Письменная работа.

5.Cultural awareness. Формат задания: recognition definitions (matching).
Unit 5.
1. Listening comprehension. Формат задания – note 
    taking.
2. Reading comprehension. Формат задания: right or wrong statements. 

3. Speaking. Формат задания: role play.

4. Cultural awareness. Формат задания: заполнение таблицы.

5. Grammar. Формат: multiple choice.
Unit 6.

1. Listening comprehension. Формат теста – matching.

2. Reading comprehension. Формат теста – unique answer. 

3. Grammar. Формат теста – transformation.

4. Speaking. Формат теста – discussion.

5. Cultural awareness. Формат теста – multiple choice.

Unit 7.

1. Listening comprehension. Формат теста – multiple choice.

2. Reading comprehension. Формат теста – identifying order of events, right or wrong questions. 

3. Grammar. Формат теста – заполнение таблицы.
4. Speaking. Формат теста – role play.

5. Writing. Формат теста – изложение своего мнения по теме.

6. Cultural awareness. Формат теста – short answers.

Unit 8.

1. Listening comprehension. (с полным извлечением информации). Формат теста – true-false statements.

2. Reading comprehension. Формат теста – information transfer. 

3. Speaking. Projects.
4. Writing. Формат теста – eliciting information.

5. Cultural awareness. Формат теста – matching.
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